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  Abstract  

         A total of 90 patients with gastrointestinal symptoms, and who 

attending Khartoum Teaching Hospital during the period from April to 

October 2012, were enrolled in this study. Out of them 35 (38.9%) were 

males and 55 (61.1%) were females, their age ranges from 15-60 years 

with  mean (33.2).The aim of  this  study was to  detect  frequency of 

Helicobacter  pylori IgM,  IgG  antibodies,  and  to  determine  the 

relationship  between  the presence of antibodies and certain factors 

such as (sex, age and genetic susceptibility). 

        90 serum specimens were collected from patients, and analysed 

by ELISA technique. 

        The results showed that 19 (21.1%), 57 (63.3%) were positive for 

IgM antibody and IgG respectively, while 15 (16.7%) were positive for 

both.

         Females were more affected than males, high frequency of 

positive  results  was  observed  among  15-30  age  groups.  Statistical 

analysis showed that there was insignificant correlation between age, 

gender,  genetic  susceptibility  and   presence  of  Helicobacter  pylori 

antibodies (P >0.05). 
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الخلصة

في الفترة مممنالجهاز الهضمي   أعراض مريضا يعانون من90شملت هذه الدراسه   

تتراوح٪) ، 61.1( 55إناث ٪) بينما ال38.9 (35 ذكورعدد ال. كان 2012ابريل الى اكتوبر   

33.)2عاما ومتوسط اعمارهم  60 الي 15 أعمارهم من ). 

و(اي.ج.ج)         (اي.ج.م)  المضادة  الجسام  تردد  للكشف عن  الدراسة   وهدفت هذه 

 لبكتريا المعدة الحلزونية, ومعرفة اذا كان هنالك علقه بين وجود الجسام المضادة وبعممض

 .(العوامل (الجنس, العمر والقابليه الوراثيه

ًا مرتبط انزيم فحص وتحليلها بواسطة، المرضى من مصل  عينة90 تم جمع مناعي . 

 (19وأظهرت النتائج أن إيجابية للجسام المضادة (م) و (ج) كانت علي التوالي         

ًا٪) 16.7 (15في حين أن  ) و63.3٪ (57), 21.1٪ كانت ايجابية لهما مع . 

  الي15هي من  الكثر إصابةالفئة العمرية و, من الذكور الناث المصابة أكثر كانت        

بين الجنممسالتحليل الحصائي عدم وجود علقة ذات دلله احصائية  أظهر، ولكن عاما 30  

 والعمممر والقممابليه المموراثيه ووجممود الجسممام المضممادة لبكتريمما المعممدة الحلزونيممة (القيمممة

0.05الحتماليه اكثر من  ). 
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